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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, diputats i diputades. Amb puntualitat anglesa, que
diuen, començarem la sessió de la Comissió d’Economia
d’avui, dia 25 d’abril. Primer els demanaria si es produeixen
substitucions? No?, perfecte.

1) Proposició no de llei RGE núm. 2434/24, presentada
pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a
suport a la pagesia. 

Idò passam en primer lloc al debat de la proposició no de
llei RGE núm. 2434/24, presentada pel Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca, en suport a la pagesia. Per a la seva defensa, per
part del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, té la paraula el
Sr. Rosa, per un temps de cinc minuts. Quan vulgui.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta o vicepresidenta.
Aquesta proposició no de llei que avui debatem no és la
primera que versa sobre agricultura, de fet, ja han estat un bon
grapat les que hem debatut, tant en comissió com en ple i la
presentàrem en el seu moment, precisament arran de les
manifestacions, de la greu situació que viu la pagesia a les Illes
Balears i d’arreu del continent, però és particularment a les
Illes Balears, precisament amb vocació de defensar la pagesia
com a forma de vida, però també mirar de cercar solucions a les
greus mancances o a les dificultats a què s’enfronta. 

La pagesia viu una situació de manca de relleu
generacional, costos creixents, una cadena de distribució que
els ofega i que no només els ofega a ells, com a productors de
productes frescos, sinó que també ens ofega als consumidors i
a tot això s’hi suma un canvi climàtic, amb una sequera
particularment greu a les Illes Balears, que tenim un clima que
s’està tornat àrid i aquesta situació no fa més que empitjorar,
arran dels acords comercials que durant dècades els
democristians, l’extrema dreta i els socialdemòcrates a nivell
europeu, han anat promovent i implantant la introducció de
productes de països tercers, que no compleixen amb els
estàndards de qualitat que tenim a la Unió Europea, però que,
a més a més, tampoc no afavoreixen la lluita contra el canvi
climàtic, perquè imposen productes quilomètrics, productes de
llarga distància entre els consumidors i els productors i que, per
tant, imposen també uns problemes agreujats en matèria de
malbaratament alimentari i un llarg etcètera.

Totes aquestes qüestions malmeten la situació de la pagesia
i nosaltres hem proposat una proposició no de llei, que esperam
que pugui ser aprovada per tots els grups parlamentaris, on
plantejam una sèrie de propostes per millorar substancialment
la situació. En primer lloc, plantejam la necessitat d’afavorir un
major equilibri dels productors de les Illes Balears amb aquells
que vénen de fora, tant sigui de la península com de la resta del
continent o del món. En aquest sentit creim important impulsar
un règim d’insularitat, similar al que ja tenen les illes gregues,
però també apostar per pal·liar de manera estructural i no
exclusivament amb ajudes, el desequilibri que pateixen els
nostres pagesos.

En segon lloc, creim que és important la promoció del
producte local i la promoció no només s’ha de fer a través de
campanyes, que està molt bé i que permeten posar en valor i
donar a conèixer els nostres productes, sinó també s’ha de fer
a través de determinades obligacions. I en aquest sentit
nosaltres consideram que la compra pública, tant de forma
directa com a través d’aquells concessionaris de serveis
públics, ha de ser un dels principals instruments per promoure
el producte local. 

En segon lloc, els establiments turístics, tenim una
normativa que ja ho preveu, consideram que es pot elevar, de
fet, l’exportaveu de VOX fins i tot va dir que ells estaven a
favor d’incrementar el percentatge de producte local que s’ha
de servir en els establiments hotelers. Per tant, esper que també
hi hagi unanimitat en aquesta qüestió. Per últim, en la
distribució d’aliments, aquí és molt més complicat, posar
obligacions a les cadenes. Però creim que és una de les línies
que s’hauria de treballar, precisament que de cada vegada en
els lineals dels supermercats hi hagi més producte local. 

Tercer paquet de mesures: revisar els esquemes financers
existents, ja sigui de la política agrícola, com de l’impost de
turisme sostenible, que creim que ha de ser un dels vectors que
ha de permetre transformar o ajudar a equilibrar el desequilibri
que viu la pagesia a les Illes Balears.

Quart paquet de les mesures que proposam: l’adaptació al
canvi climàtic. El canvi climàtic imposa una diversificació,
segurament, de la tipologia de cultius, aprendre com s’ha de
cultivar millor. Per això vàrem crear també una comissió, que
esperem que qualque dia es convoqui. I també reduir els costos
energètics, afrontar el repte de l’aigua, etc. 

Per últim, consideram que un dels problemes específics que
pateix la pagesia de les Illes Balears, és la pressió dels espais
on s’ha de cultivar, per a altres usos molt més lucratius, com
puguin ser els usos residencials o els usos turístics. 

En aquest sentit consideram que si de bon de ver volem
fomentar el relleu generacional i aconseguir que la pagesia
tengui un futur a Mallorca, hem d’apostar perquè al camp es
pugui cultivar i no s’hi cultivin xalets, no s’hi cultivin
agroturismes, s’hi cultivin productes alimentaris.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Rosa. Ara en torn de fixació de
posicions, passam primer de tot al Grup Parlamenari Socialista.
Té la paraula la Sra. Riudavets per un temps de cinc minuts.
Quan vulgui.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Moltes gràcies. Bon dia a tothom. Des del Grup
Parlamentari Socialista, donam suport a la proposició no de llei
presentada per MÉS per Mallorca, en favor de la pagesia.
Aquesta PNL no sols respon a les necessitats urgents del nostre
sector agrari, sinó que a més s’alinea amb les polítiques i
estratègies que el (...) normatives més flexibles i simplificades
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per accedir a les ajudes de la PAC en augmentar la
digitalització per reduir la càrrega administrativa sobre els
nostres agricultors.

Així mateix, s’ha treballat intensament per millorar la llei de
cadena alimentària i s’ha garantit que els agricultors rebin una
compensació que cobreixi els seus costos de producció i
reflecteixi el valor real del seu treball i dels seus productes. A
més, recentment, el Govern ha publicat una ordre en el BOE
que estableix una rebaixa general del 15% en IRPF per a 2023
per als agricultors i ramaders, a més de reduccions específiques
fins al 80% en certs sectors, amb un impacte significatiu en la
reducció de la base imposable que beneficia directament
aproximadament 9.000 agricultors i ramaders de Balears.

Una acció més a part de les 43 de suport al sector agrari que
el Govern d'Espanya ha impulsat i que van des de rebaixes
fiscals fins a mesures per millorar la sostenibilitat i
modernització del sector, dissenyades per abordar no sols les
dificultats immediates, sinó també per enfortir la resiliència i la
competitivitat a llarg termini de la nostra agricultura, en línia
del que proposa el Sr. Rosa a la seva proposta.

Per altra banda, la proposició presenta un punt per a la
protecció i la promoció del producte local que per a nosaltres
és fonamental, com venim remarcant a totes les iniciatives que
presentam, col·laborar amb els consells insulars per garantir el
compliment de les obligacions d’oferta de producte local en
establiments turístics, previst en la Llei per a la circularitat i la
sostenibilitat en el turisme, impulsar la revisió d'acord amb el
sector agroalimentari per augmentar el percentatge de producte
local.

Un altre tema crucial per a la sostenibilitat de la pagesia a
llarg termini, que també tracta el Sr. Rosa, és el relleu
generacional i de la mateixa manera consideram que s’ha de
continuar implementant polítiques actives per atreure i retenir
joves en el sector, com les que ja es fan d’incentius fiscals,
formació i accés a recursos.

Igualment, s’ha de seguir posant èmfasi a abordar els
efectes del canvi climàtic amb polítiques robustes
d'assegurances agràries i mesures d'adaptació climàtica per
garantir que el nostre sector no sols sobrevisqui, sinó que també
prosperi enfront dels creixents desafiaments ambientals. 

En resum, des del nostre grup secundam aquesta proposició
i reafirmam el nostre compromís amb la implementació de
polítiques que assegurin un entorn més just, sostenible i
competitiu per a la pagesia de les Illes Balears. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Riudavets. Pel Grup Parlamentari
VOX, té la paraula el Sr. Rodríguez, per un temps de cinc
minuts. Quan vulgui.

  EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. He escuchado atentamente la
intervención del Sr. Rosa. Supongo que cuando hablaba de la
política que desarrollan algunos partidos en Europa, creo que

ha citado demócratas cristianos, la extrema derecha... no
debería darme por aludido, pero, como tengo mucha
imaginación, me imagino que cuando habla usted de extrema
derecha se refiere a nosotros. Tengo que decirle ahí, Sr. Rosa,
que pincha en hueso. 

Yo creo que es más que evidente que, por lo menos en este
sentido, VOX es un partido que defiende con total rotundidad
el sector primario, podemos tener diferencias en cuanto al
diagnóstico de cuál es el origen de estos problemas, pero no en
cuanto a la intensidad con la que defendemos el sector
primario, que nos parece fundamental.

De hecho, en esta proposición no de ley que ustedes
presentan hoy con 17 puntos, pues, vamos a votar
afirmativamente a la mayoría de ellos.

Por ejemplo, le tengo que decir por qué votaremos que no
al punto 4. Votaremos que no al punto 4, no porque no estemos
a favor del principio de la redacción, votaremos que no porque
los competidores de nuestra pagesia no se pueden considerar
nuestros compatriotas de la península, más bien los
competidores son los de países extracomunitarios. 

Nos abstendremos en el punto 10 porque nosotros estamos
en contra del impuesto del turismo sostenible, entonces, para
mantener cierta coherencia no podemos hablar de hacia dónde
deberíamos destinarlo o no. 

De la misma manera nos abstendremos en el punto 12
porque vuelven ustedes a hacer referencia al cambio climático
y a los retos que significa. Nosotros pensamos que la única
manera de afrontar retos como el de las pertinaces sequías que
sufre nuestro país es empezar a hacer un plan hidrológico
nacional, como el que había en su momento, que lleve el agua
de las cuencas excedentarias a las cuencas deficitarias. El agua
de este país es de todos. Es absurdo que tiremos hectómetros y
hectómetros de agua al mar cuando se podría aprovechar en
aquellas zonas donde el clima permite mayor productividad de
los cultivos, como es en el sur de España, por precisamente
esas condiciones climáticas.

Tendremos que votar que no al punto 13 porque nosotros
pensamos y los propios payeses piensan que hay que darles un
cierto uso turístico a los espacios rústicos, que es una de las
pocas maneras que muchas de estas explotaciones tienen de
sobrevivir. 

Votaremos que no a los puntos 16 y 17 precisamente por lo
mismo, porque nosotros no estamos en contra -como usted bien
ha señalado- de que se aumente la presencia de productos
locales en nuestros establecimientos hoteleros o en las
contrataciones que haga la administración, pero no los
queremos circunscribir exclusivamente a los productos locales
de las Islas Baleares. Nosotros consideramos que en esto, lo
que sí hemos de primar son los productos de origen o
producidos en España, no solo en... o circunscritos
exclusivamente a las Islas Baleares. 

El resto de las propuestas las vamos a votar afirmativamente
porque si son buenas y provengan de donde provengan y sin
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ningún tipo de apriorismo, las compartimos y las vamos a votar
a favor. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Rodríguez. Pel Grup Parlamentari Mixt,
donam la paraula a la Sra. Gómez, perdó, ara la cercava per
allà... Quan vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres donarem íntegre suport
a aquesta proposició no de llei, molts dels seus punts són quasi
coincidents als que nosaltres vam presentar en plenari a una
moció, precisament, de suport al sector agrícola que provenia
d'una interpel·lació. 

A més a més, hem presentat quatre PNL diferents a la
Comissió d'Educació, a la Comissió de Salut, a la Comissió de
Serveis Socials per derivar cap a consells insulars, i també a la
Comissió d'Assumptes Institucionals perquè es facin accions
concretes en defensa del producte local.

Precisament a la Conselleria d'Assumptes Institucionals, el
que li demanarem és que posi en marxa la Comissió de
seguiment de compra pública de producte local. Açò ja ho
tenim demanat. Estam a l'espera que la nostra petita quota arribi
a aflorar i ens toqui el torn per defensar aquestes PNL, però
crec que, en aquest sentit, tots remam cap al mateix sentit i... i
òbviament no repetiré tota l'argumentació que ja s'ha fet perquè
la compartim.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Ara passam al Grup
Parlamentari Popular, el Sr. López. Quan vulgui.

EL SR. LÓPEZ I RAVANALS:

Moltes gràcies, presidenta. Bon dia, diputats i diputades.
Bé, dit està que aquí tots els grups coincidim, sinó en el cent
per cent, en el 99%. Estam tots d'acord que s’ha d’impulsar el
camp, que se l’ha de protegir, que està passant uns moments
molt complicats i molts difícils, i que el sector agrícola i
ramader és una gran part del que ha conservat la idiosincràsia
i la nostra cultura com a poble i com a regió de tot el tema
mediambiental i tot el tema paisatgístic. 

Tots sabem que un dels grans problemes que té el nostre
sector agrícola i ramader és la burocràcia, la burocràcia, i crec
que aquí tots estam d'acord, que hem de millorar, que tant des
d'Europa com des de l'Estat com des de la comunitat autònoma
han de ser molt sensibles al fet que una persona al camp ha de
fer feina en el camp i en coses que li donin valor afegit, i la
burocràcia tristament és molt gran i en dóna molt poc.

Hem d’ajudar el camp d’Espanya i de la nostra regió en
particular per a què sigui competitiu i rendible. Hem de tenir en

compte que nosaltres aquí, a Balears, tenim una insularitat,
tenim..., que a més les produccions no són latifundistes, sinó
més bé són petites o mitjanes. Açò dificulta moltes vegades
davallar el cost mitjà de producció. I, a més, també hem de
tenir en compte, amb tots aquests canvis que es produeixen en
el temps i tota la sequera que estam patint ja fa molt de temps,
que dur producte de fora té un cost molt important per la
insularitat.

Hem de ser molt conscients que el camp, ajudar el camp
també és ajudar la sostenibilitat, que té una aportació molt
important i molt directa en aquest punt, i, per consegüent, crec
que res mai més ben invertit que quan ajudes ambdues bandes
a funcionar. 

Un dels punts també que l'administració ha de ser molt
conscient és el relleu generacional. És a dir, és cert que la
rendibilitat, la dedicació, l’esforç, moltes vegades aquell gran
sacrifici fa que les generacions futures, a més a una banda com
a Balears que tenim turisme, ho fan més difícil perquè a altres
sectors treus majors beneficis en menys dedicació i menys
esforç i en açò l’administració ha de fer alguna cosa i ha de dir
alguna cosa. És a dir, nosaltres sense el camp no seríem el que
som. 

Hem d’impulsar i fomentar el nostre producte, açò és
importantíssim, és a dir, estem d’acord que hem d’ajudar al
camp de Balears i també, i amb açò coincideix totalment amb
VOX, el producte d’aquest país. És a dir, nosaltres hem
d’ajudar-nos entre tots, entre regions, cada regió té un producte
diferent a l’altra i una riquesa, i el que hem de fer sempre és
intentar impulsar, i ho dic així, el consum nacional front de les
importacions i més quan no podem competir, ni per les
circumstàncies de la producció, ni per la qualitat de producció,
la mà d’obra i també pel tema, com ja sabem, perquè moltes
vegades els controls fitosanitaris no són iguals.

Per consegüent, pel que ha dit, totalment d’acord en consum
del producte local, faltaria més! És a dir, prioritari i després
d’açò. 

Com també dic, la insularitat. La insularitat jo crec que en
el camp s’han de cercar des d’Europa, des del Govern central
i des del Govern balear, formes d’ajudar a tenir una major
rendibilitat i a competir amb una igualtat de condicions amb les
altres regions. La insularitat, jo per exemple amb la gent del
camp..., tu parles amb la gent del camp de Menorca i la gent
que té vaques amb aquesta sequera i els preus cada vegada més
baixos, tenen grans problemes per guanyar una pesseta, és a dir,
no fer-se rics, per guanyar una pesseta. D’açò n’hem de ser
conscients, nosaltres no podem tenir jardiners gratis que ens
conservin les illes molt guapes, però no açò.

Jo, Sr. Rosa, abans de començar, li he comentat uns temes.
Nosaltres, per suposat amb gran part dels punts hi estam
totalment d’acord, al cent per cent i hi votam que sí, però jo
vull fer qualque matís. 

En el punt 3, quan deim que hem d’impulsar el consum de
producte local, sí, però complint la normativa legislativa
turística, d’acord? És a dir, simplement és un matís, no és una
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correcció ni res. Després, per suposat, els 1, 2, 4, 5, 6, 7, 8, 9,
10, 11 i 12, els subscrivim totalment. 

En el punt 13 no hi podem estar d’acord, el Partit Popular
ho du en el programa i sempre hem tingut aquesta posició.
Creim que hem de fomentar les activitats complementàries
vinculades a les explotacions agràries, perquè aquestes siguin
més rendibles, tenguin futur i les generacions futures.

Al punt 16, -acab ara mateix, presidenta-, li hem proposat
un canvi, una petita transacció, quan diu “tots”, per la dificultat,
alerta!, no perquè no ens agradaria que fóssim tots, tant de bo
fóssim tots, però per la dificultat li hem proposat al grup
proponent que ho canviï per “fomentar i/o prioritzar”. És a dir,
l’administració sempre fomenti i prioritzi el producte nostre
enfront dels altres.

Moltíssimes gràcies. I el punt 16 sí. Val, moltíssimes
gràcies presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. López. Ara per tancar el debat, passam
al torn de paraula del Sr. Rosa, pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca. Quan vulgui.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltes gràcies, Sra. Vicepresidenta, i moltes gràcies a tots
els grups que han expressat el suport, ni que sigui parcialment
en aquesta proposició no de llei, que, com bé dic, planteja que
no hi ha una solució màgica per resoldre els problemes del
camp i de la pagesia, sinó que hem de fer una combinació
d’instruments que permetin millorar la situació.

MÉS per Mallorca és un partit exclusivament mallorquí i,
per tant, treballa exclusivament sobre la base dels problemes
que tenim a Mallorca. Això no vol dir que no ens interpel·lin
les problemàtiques d’arreu del món, que no ens preocupin els
problemes d’altres indrets, però som un partit exclusivament
mallorquí i per això determinades qüestions les plantejam
exclusivament des de Mallorca. Vull dir, si estam en el
Parlament de les Illes Balears, és per parlar dels problemes de
les Illes Balears, de la pagesia de les Illes Balears.

En aquest sentit, precisament per això, quan parlam de
producte local, parlam de producte de quilòmetre zero i de
quilòmetre zero per tant, parlam d’aquestes illes. Ho fem
d’aquesta manera, més enllà que nosaltres tenguem una vocació
de promoure els productes de les Illes Balears, perquè és, ara
mateix, l’única manera que té un encaix jurídic, d’acord amb la
legislació europea. Vull dir, perquè quan el Sr. Rodríguez i el
Sr. López, plantegen que ells no estan d’acord a plantejar que
el producte que s'hagi de promoure sigui exclusivament el de
les Illes Balears, la normativa europea això no ho permet
plantejar que sigui exclusivament el producte estatal. 

Quan vostè fa una licitació pública, pot posar unes
determinades condicions de contractació i pot dir, mira, vull
que els subministraments tenguin aquesta intensitat de carboni,
aquesta distància respecte de l’entrega, vull aquestes IGP, i són
determinades prestacions concretes i, per tant, no són excloents

entre determinades empreses; però no pot dir, vull que tenguin
aquesta nacionalitat els productes, perquè això infringeix tota
la normativa europea, vull dir, ens agradarà més o manco. I, per
tant, en aquest sentit, ara mateix l'única possibilitat és promoure
el producte de les Illes Balears. Per tant, en aquest sentit, clar,
nosaltres no només és que vulguem promoure els pagesos de
Mallorca, sinó que, precisament és l’únic encaix que hi ha.

I, a més a més parlam dels problemes específics de
Mallorca sabem que són molt diferents als que tenen a la
península, perquè a Mallorca tenim -i vostè ho ha dit, Sr.
López- una tipologia o una estructura agrícola de talla molt més
petita que la península, el mercat de distribució de Mallorca i
de la península ha servit Mallorca com un mercat de distribució
d'excedents, i, per tant, la capacitat d'oferir un preu més baix és
diametralment diferent del que tenen els productors d'aquí; per
tant, en aquest sentit, fan falta solucions específiques. I per això
discrep profundament amb el plantejament que fa tant el Sr.
Rodríguez com el Sr. López, quan parlen de quins productes
han de privilegiar, perquè crec que no han entès no només on
és la casa d'aquí, de tots els illencs, sinó que, a més a més, és
que la problemàtica és molt diferents la que tenen els pagesos
de les Illes Balears de la que tenen els pagesos de l'Estat, que
tenen, per definició, unes problemàtiques molt diferents. 

Al mateix temps, jo, personalment, i ja no només és que ho
duguin al programa, és que crec que quan vostès parlen de
relleu generacional, sense plantejar que tenim un problema
estructural que sí a totes i a cadascuna de les finques de més de
14.000 m2, s'hi pot fer una casa és més rendible vendre-la per
fer una casa que vendre-la per sembrar. I això és una realitat
objectiva. Per tant, els únics que podran accedir a fer
d'agricultors seran els que siguin fills d'agricultors, i això si ho
volen fer. Per tant, el relleu generacional està condemnat al
fracàs si no canviam l'estructura del sòl i si no fem que els sòl
es destini prioritàriament, ni que siguin les zones d'alt valor
agrícola, al cultiu. En aquest sentit, jo discrep profundament
perquè és molt més lucratiu vendre-la per fer un xalet,
òbviament, que vendre-la per sembrar-hi tomàtigues, i vostè hi
està d'acord, perquè veig que riu.

Respecte al punt 16, no li puc acceptar l'esmena, i entenc
que vostè ho planteja amb bona voluntat, però no la hi puc
acceptar, perquè reflexionant vostè el que planteja és fer o dir
allò que ja s'està fent, perquè l'any 2022, si no vaig errat, el 3
de gener, es va aprovar un acord de Consell de Govern, en el
qual es fixen els criteris de compra pública, entre altres coses,
els criteris de compra pública mediambiental, i es va aprovar
també una guia per òrgans de contractació, on es defineix de
quina manera es pot promoure el producte local i, per tant, ja
es fa obligatori que s'hagi de promoure, la promoció ja és
obligatòria. El que jo li dic és que no només es promogui, sinó
que li propòs que siguin tots els productes que subministri una
administració pública. M’hagués pogut fer una esmena que no
siguin tot, que sigui almanco el 50%, per posar un exemple,
però bé, ja ho debatrem a una altra proposició no de llei, però,
en tot cas, no li no accept l’esmena perquè ja està fent, no per
una qüestió que no tingui bona voluntat d'arribar a un acord.

Moltíssimes gràcies. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Rosa. A veure, primer de tot, abans de
passar a votació, li demanaria una especificació sobretot per als
serveis tècnics, que són els que han d'enviar els acords. Al punt
16: “instar les administracions de les Illes Balears”, si es pot
concretar, rallam d’ajuntaments, consells, ...

EL SR. ROSA I GASPAR:

Ajuntaments, consells i Govern de les Illes Balears, a tots.

LA SRA. PRESIDENTA:

A tots, perfecte. I després, segons el debat, tendríem dues
votacions, si els sembla, en blocs, i passaríem a vot separat el
punt 10...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... tres blocs. És a dir...

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sra. Presidenta, si me permite. En nuestro caso, los puntos
4, 13, 16 y 17 que esos no, se pueden votar conjuntamente, y el
10 y el 12, que son abstención, también se pueden votar
conjuntamente. No sé en el caso del Partido Popular cuál es...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... pues, con esos dos bloques que yo he indicado, creo que
cabe..., habría que...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, estan inclosos.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

... habría que cambiar solo el no del último bloque.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

LA SRA. PRESIDENTA:

Ja, però que votin abstenció i no el que hagin de votar. És
així o no? Són dos blocs, són dos blocs, no?

(Remor de veus)

13 i 16. Per tant, si fem un bloc dels 4, 10, 12, 13, 16 i 17
ja està, cadascú que voti el que vulgui. M’enteneu?

(Se sent veus que diuen: “sí”)

No val la pena complicar-ho més. D’acord. Idò, farem dues
votacions...

(Remor de veus)

D’acord. Al 10 i al 12 es volen abstenir. D’acord, és una
abstenció, no és votar. D’acord, idò, farem tres blocs, d’acord?
Primer de tot, votarem els punts 1, 2, 3, 5, 6, 7, 8, 9, 11, 14 i
15, d’acord? Votam.

Unanimitat. Perfecte.

Ara passam al segon bloc que serien els punts 4, 13, 16 i 17.

(Se senten veus de fons que diuen: “no”)

Perdonau. 4 i 17. Votam. Molt bé. 

Ara passam al tercer bloc que serien els punts 10, 12, 13...

(Se senten veus de fons que diuen: “no”)

10, 12 i després el 13 a part? I 16 a part. És un altre bloc,
idò. Son quatre blocs que voleu. D’acord. Idò, son quatre blocs.
Passam al tercer bloc que són els 10 i 12. Votam.

Perfecte. 

Ara passam als 13 i 16. Votam.

Perfecte. Per tant, en conseqüència, queda aprovada
parcialment la Proposició no de llei RGE núm. 2434/24,
relativa a suport a la pagesia.

2) Proposició no de llei RGE núm. 3385/24, presentada
pel Grup Parlamentari VOX, relativa a les maduixes
procedents del Marroc. 

A continuació, passam al debat de la Proposició no de llei
RGE núm. 3385/24, presentada pel Grup Parlamentari VOX,
relativa a les maduixes procedents del Marroc. Per a la seva
defensa, per part del Grup Parlamentari VOX, té la paraula el
Sr. Rodríguez, per un temps de cinc minuts. Quan vulgui.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Se hizo muy famosa una frase del
futbolista inglés que militó en el Barça, Lineker, que decía que
el fútbol era un partido, era un juego de 11 contra 11 y que
siempre ganaba Alemania. Esto hoy en día ya no es así, pero,
por desgracia, en la Unión Europea ha sido así desde el
principio y me temo que va a continuar siendo así.

Tanto la política agraria como especialmente también los
diferentes acuerdos y tratados comerciales que firma la Unión
Europea en nombre de sus 27 países miembros suelen estar
siempre dirigidos a los intereses que convienen a los alemanes
y al norte de Europa. Esto se ve claramente, por ejemplo, en el
acuerdo que la Unión Europea tiene firmado con el Reino de
Marruecos. Al Reino de Marruecos se le da un trato especial
preferente con respecto a lo que es la Unión Europea, que
permite exportar su principal activo, que son sus productos
hortofrutícolas, mientras que compra los productos
manufacturados o tecnológicos que normalmente proceden de
Alemania y el resto de países del norte de Europa. 
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Es verdad que a veces nosotros somos algo euroescépticos,
no tanto porque no creamos en la necesidad de que exista una
Unión Europea, sino que pensamos que la Unión Europea
debería tener un funcionamiento mucho más democrático y que
respondiese mucho más a los intereses de los países que la
conforman y no a los intereses siempre de los mismos. 

En este sentido, y tal como se recoge en la proposición,
hemos tenido que hacer frente en fechas muy recientes a una
alerta sanitaria por unas fresas importadas de Marruecos donde
había trazas de elementos de contagio de la hepatitis, parece ser
debido a que se riegan con aguas fecales. 

Y esto, que viene un poco a colación con la PNL que hemos
tratado anteriormente, y es que todo nuestro sector primario, no
solo el de Baleares, el de toda España y prácticamente el de
toda Europa, tiene que jugar con una mano atada a la espalda
por las hiper regularizaciones que existen y a la que deben
atender nuestros agricultores y nuestros ganaderos y que, sin
embargo, no existe ningún control para aquellos productos que,
procedentes de terceros países, pueden emplear cualquier tipo
de fitosanitarios, da lo mismo qué pesticidas, con qué aguas se
riegue, no tienen ningún tipo de control sanitario, sin embargo
inundan nuestros mercados a un precio evidentemente
muchísimo más barato, no solo por el empleo que pueden hacer
de sustancias que están prohibidas en la Unión Europea, sino
lógicamente también por lo que es una mano de obra en
condiciones mucho más precarias, y eso hace lógicamente que
estos productos inunden todos nuestros mercados y que además
harán la competencia a un producto de más calidad y que sí
cumple todas las exigencias y regulaciones de la Unión
Europea como son los productos procedentes del campo
español. 

Es cierto que no solo es algo que afecte a la Unión Europea
sino que también es una política, desde hace años, del actual
gobierno, que insiste una y otra vez en dar un trato preferente
a nuestros vecinos de Marruecos, no sabemos muy bien
exactamente por qué.

Nosotros las medidas concretas que pedimos en esta
proposición no de ley precisamente van en la línea, por una
parte, de defender nuestros productos agropecuarios, pero, por
otra parte también, la de prohibir estas importaciones de
Marruecos y que se tengan que adaptar simplemente a las
mismas medidas y regulaciones a las que se tienen que adaptar
todos nuestros agricultores y ganaderos. 

No podemos seguir compitiendo en un mercado donde se
nos hacen trampas, donde la persona que tenemos enfrente
puede hacer absolutamente todo, mientras que nosotros
prácticamente no podemos hacer nada. Es absolutamente
imposible y acabamos siendo una agricultura que ya solo puede
sobrevivir con una subvención cada vez más escasa y que cada
vez la política agraria común de la comunidad regatea más.

Si seguimos por este camino, nuestro sector primario, no
solo el español, el de toda Europa, está condenado al fracaso y
al cierre. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Rodríguez. S'han presentat esmenes a
aquesta proposició no de llei. Primer de tot, per part del Grup
Parlamentari Socialista, s’ha presentat l'esmena RGE núm.
5892/24. Per a la seva defensa donam la paraula a la Sra.
Riudavets. Quan vulgui.

LA SRA. RIUDAVETS I SUÁREZ:

Sí, moltes gràcies, presidenta. Bon dia a tothom una altra
vegada. És ver que n’hem presentat dues... la segona l’hem
presentada directament perquè hi ha hagut un error
administratiu, i bé, no sé si l'acceptarà el Sr. Rodríguez, però
bé... 

Nosaltres avui pensam que tractam un assumpte que
compromet tant la salut pública com al manteniment del nostre
sector agrícola i les essencials relacions comercials
internacionals. 

La proposta del Grup Parlamentari VOX, tot i que neix
d'una preocupació comprensible i necessària per a la seguretat
dels consumidors, suggereix unes mesures que analitzades amb
calma poden tenir conseqüències per al nostre teixit
empresarial i les relacions diplomàtiques. 

Primerament, volem reafirmar la nostra confiança en els
estàndards de seguretat alimentària de la Unió Europea i, en
particular, en el Sistema de Alerta para Alimentos y Piensos, ja
que la seva eficàcia és indiscutible, tal i com es va demostrar
amb la ràpida detenció d'un lot de maduixes infectades amb
hepatitis A. Aquest incident no és si no una prova de la
capacitat de resposta dels mecanismes de protecció del
consumidor, ja que el producte es va interceptar a temps en la
frontera i no va arribar a consumir-se.

Des de la nostra posició defensarem el suport als productors
locals i a la promoció dels nostres productes nacionals no
només com a mesura de suport econòmic, sinó també com a
garantia de qualitat i seguretat alimentària. 

La nostra intenció de vot es manifestarà en aquesta direcció
impulsant polítiques que incrementin la competitivitat dels
productes nacionals i, per descomptat, els de Balears.

Respecte d'algunes de les mesures proposades que
consideram excessivament restrictives, cal explicar que estam
en desacord amb la paralització completa i abrupta de les
importacions des del Marroc, fins i tot a la seva proposició
parlen de suspendre el marc de col·laboració entre la Unió
Europea i Rabat, encara que és una competència exclusivament
comunitària. Aquesta acció podria desencadenar conseqüències
negatives no desitjades en el marc de les nostres relacions
comercials i de cooperació. 

Per altra banda, estam d'acord a continuar amb la
col·laboració entre els governs estatal i autonòmic dels controls
fitosanitaris i de qualitat, amb una revisió rigorosa i basada en
l'evidència.
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Apostam, per altra banda, per incrementar aquests controls,
sancions exemplars i continuar treballant amb Europa per
establir les clàusules mirall. 

El Govern estatal ha estat actiu en fòrums europeus
internacionals i ha promogut la inclusió d'aquestes clàusules en
els acords comercials per exigir als productes importants que
compleixin amb els mateixos estàndards que els productes
nacionals. El comerç just i la cooperació internacionals han de
ser els pilars de la nostra política exterior. Per aquest motiu
destacam les necessitats de treballar de forma conjunta amb el
Marroc i altres països per millorar les pràctiques i condicions
agrícoles i laborals dels productors. 

Quant a les propostes, apostam per la intensificació de
campanyes de sensibilització sobre el consum de producte local
i de temporada, així com una millora en la transparència de
l'etiquetatge, per tal que així els consumidors estiguin
plenament informats sobre l’origen dels productes que
adquireixen.

I respecte de perseguir el frau en l'etiquetatge i crear una
oficina de lluita contra el frau de control fitosanitari, podem
estar d'acord respecte de la persecució del frau, però amb
cautela sobre la creació d'estructures noves que podrien
requerir un estudi més detallat de la seva viabilitat i eficàcia.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Riudavets. Passam al Grup
Parlamentari Popular, que ha presentat l'esmena RGE núm.
5899/24. Per a la seva defensa, té la paraula la Sra. Cabrera.
Quan vulgui.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sra. Presidenta. Buenos días, señoras y señores
diputados. Nosotros entendemos esta iniciativa del Grupo VOX
y la entendemos por la gravedad de los hechos, tal como ha
expuesto su portavoz.

España cuenta con rigurosos controles de seguridad
alimentaria. Los agricultores españoles cumplen con
normativas estrictas para garantizar que los alimentos sean
seguros para el consumo humano, todo ello producto de una
amplia legislación que garantiza la seguridad, la calidad y la
sostenibilidad de la producción agrícola, pero también
importamos de terceros países, como es el caso de Marruecos,
en virtud del acuerdo agrícola con la Unión Europea. 

En el caso que recoge esta iniciativa estamos hablando de
una violación de estas reglas fitosanitarias que la Unión
Europea y Marruecos tienen en su acuerdo comercial, que dio
como resultado que el pasado 4 de marzo se frenara la
importación de esa fruta al concluirse que estaba infectada.
Nuestra formación ve con gran preocupación los hechos tras
detectarse -como digo- una infección de hepatitis A en fresas
que iban a ser importadas a la Unión Europea a través de
España, infección que se presenta principalmente cuando se
riega con aguas fecales. 

Nuestros eurodiputados del Partido Popular en el
Parlamento Europeo ya el pasado mes de marzo pidieron a la
Comisión Europea medidas urgentes para garantizar que este
hecho no se produjese en otros productos. Y tanto desde el
Senado como desde el Congreso de los Diputados nuestra
formación ha presentado iniciativas de cara a combatir y evitar
todas estas circunstancias o prácticas. 

Además, debemos decir que tampoco hemos visto que el
Gobierno de España haya reaccionado de manera contundente
ante esta situación ni que el Ministerio de Agricultura esté
poniendo todos los recursos necesarios para frenar estos casos.
Estos hechos que se conocieron a través del Portal de
Seguridad Alimentaria de la Unión Europea todavía no han
sido explicados por Marruecos. 

Como decía, desde el Partido Popular vemos este caso con
preocupación. Resulta muy importante garantizar la seguridad
alimentaria y sanitaria en las importaciones de alimentos. Es
necesario que el Gobierno de España refuerce los controles
para no poner en riesgo la salud de los ciudadanos y para no
poner en riesgo la reputación de nuestros agricultores.

La Unión Europea debe multiplicar los controles mientras
Marruecos no demuestre que cumple con los compromisos que
tiene firmados en materia fitosanitaria, incluso reforzar los
controles pertinentes para que este tipo de productos no entren
en el mercado interior europeo. 

En este sentido, resulta muy importante implementar las
cláusulas espejo que nuestro partido lleva años pidiendo y en
especial durante la presidencia española de la Unión Europea,
para no dejar a los estados miembros haciendo por libre la
batalla para frenar la importación de alimentos no aptos para su
consumo.

Y creemos también que la Unión Europea tiene que revisar
el Pacto Verde, que todos los países han de jugar con las
mismas reglas de juego, ya que si no, las restricciones en
Europa pueden obligar al aumento de las importaciones de
terceros países con estándares de producción inferiores a los
países europeos. 

Se deben revisar los acuerdos comerciales con países no
miembros de la Unión Europea con el objetivo de exigir los
mismos compromisos a los productos que vienen de países
terceros que a los que se exigen a los productores europeos o
rebajar la exigencia a nuestros agricultores; controles en
frontera a los productos de terceros países para evitar plagas y
enfermedades al campo europeo y, de la misma manera que es
importante la eficacia de la Agencia Española de Seguridad
Alimentaria que trabaja para evitar estas situaciones, las alertas
alimentarias precisamente surgen -precisamente, como digo-
por el efectivo funcionamiento. El objetivo, por tanto, es la
prevención que, previa a estas alertas, exija el cumplimiento de
los requisitos fitosanitarios. 

Por ello, votaremos a los puntos 2, 6 y 7 a favor, contando
que al 5 nosotros hemos presentado una enmienda por un tema
simplemente competencial, que hemos trasladado al Grupo
VOX, en caso de que nos la acepten, por supuesto, nosotros
votaríamos también a favor. 
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Y en cuanto a los puntos 1, 3 y 4, como hemos dicho,
nosotros estamos de acuerdo en tomar todas las medidas
necesarias para combatir estas situaciones en la importación de
productos. Consideramos necesario revisar los acuerdos
agrícolas -y así lo hemos manifestado y votado en esta cámara-,
revisar el Pacto Verde y sus consecuencias, y exigir
explicaciones a Marruecos. Otra cosa es cómo hacerlo y entrar
a votar iniciativas o medidas que, sinceramente, en estos
momentos nosotros creemos que se nos van de las manos
también por un tema competencial. 

Por tanto, a nivel global hemos manifestado nuestro
posicionamiento a favor, independientemente de estos puntos,
que se votarían en contra. 

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Cabrera. Passam al torn de fixació de
posicions. En primer lloc, el Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca. Sr. Rosa, quan vulgui.

EL SR. ROSA I GASPAR: 

Moltes gràcies, Sra. Vicepresidenta. Bé, la situació que avui
debatem, crec que tots hi estarem d'acord, vull dir, que el model
agroindustrial té aquest problema, el fet que miram
exclusivament pel preu fa que n'hi hagi alguns que es vulguin
botar sistemàticament tot el que seria previsible, no només les
normes sinó la seva bona fe. I això, com més ens allunyam o
com més allargam la cadena entre el consumidor i el productor,
com més enfora estan un de l’altre, més difícil és l'accessibilitat
de tot allò que té a veure, no només amb la seguretat
alimentària, sinó amb moltíssimes altres qüestions. I en aquest
sentit no és d'estranyar que sorgeixin casos d’aquest tipus.

El problema que veig és que precisament el Partit Popular
i VOX, que són els que han afirmat que donaran suport a
aquesta proposició no de llei, plantegen un model
d'agroindústria de grans dimensions, allunyat entre el
consumidor i el productor, ni que sigui a escala espanyola, però
també allunyat; i a mi em preocupa perquè, és ver, la situació
del Marroc no té res a veure amb la que tenim a l'Estat
espanyol, però a l'Estat espanyol també hem conegut casos de
brots, i alguns d'ells en els territoris on qui gestiona la
Conselleria d'Agricultura és VOX. 

A mi em preocupa l’hepatitis que pugui venir a través de les
maduixes marroquines, però també em preocupa la tuberculosi
bovina. I en aquest sentit la gestió que va fer VOX,
precisament, de casos tan greus com el de tuberculosi bovina
deixa molt a desitjar, deixa molt a plantejar que precisament
s’han de posar controls i s’han d'evitar tots aquests focus
d'infeccions; i el model agroalimentari que es promou des de la
dreta, els dos partits, va en aquesta línia. Per tant, en aquest
sentit, a mi em pareix ni que sigui un contrasentit.

Igual que hem vist altres casos de grans sistemes de
transformació d’aliments que han donat lloc a casos de
listeriosi, i alguns desgraciadament amb morts. Per desgràcia
és el que passa, vull dir, quan hi ha..., quan s'allunya tant la

producció del consum passen aquestes coses, que es tendeix a
abaratir el cost de la manera més terrible. 

Clar, al mateix temps, a mi em sorprèn el plantejament que
fa el Partit Popular, perquè du dècades promovent tractats de
lliure comerç a nivell europeu, dècades, eh?, molts d’ells
efectivament, com planteja el Sr. Rodríguez, auspiciats pels
interessos alemanys, però que els eurodiputats del Partit
Popular hi han votat a favor sempre. El Govern espanyol, tant
si és socialdemòcrata com del Partit Popular, quan s'han
debatut aquestes coses en el consell, hi ha votat a favor sempre.

Per tant, a mi em sorprèn que ara, de cop i volta, hem
descobert que hi ha una competència deslleial. Què passa?, que
no ho sabien quan aprovaven els tractats de lliure comerç? Jo,
la veritat, és que em deixen descol·locat.

Em preocupa també el plantejament que fa el Sr. Rodríguez,
perquè la situació de les maduixes espanyoles també deixa molt
a desitjar. De les mallorquines no hem conegut casos d’aquest
tipus, però sí que hem conegut dels principals productors de
maduixes espanyoles, que s'ubiquen sobretot al voltant de Lepe,
a la província d’Huelva, casos flagrants d'abusos de la
normativa laboral i de tots els drets de les persones que hi fan
feina.

I plantejar ..., efectivament, hi ha una vulneració dels drets
mediambientals al Marroc, però hi ha una vulneració flagrant
de drets laborals a Huelva amb tot el que té a veure amb la
maduixa, que la maduixa és un fruit que és especialment difícil
de collir, que té unes situacions molt complicades que és..., bé,
és una feina molt penosa. Per tant, a mi em sobta que justament
no se’n digui res.

En aquest sentit, no perquè no doni suport a les qüestions,
em pareix que algunes de les que comenta crec que són
importants, però em pareix que planteja una doble vara de
mesurar que no podem compartir, ni que sigui perquè en alguns
aspectes haurien de fer un poc d'autocrítica. 

Per això, en aquest sentit, ens haurem d’abstenir en aquesta
proposició no de llei. 

Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Rosa. Passam al Grup Parlamentari
Mixt. Té la paraula la Sra. Gómez. Quan vulgui. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sr. Rodríguez, per
aquesta proposició no de llei. Jo podria entrar a analitzar cada
un dels punts que vostè ha presentat. Alguns temes ja els hem
parlat en el plenari, per exemple, el d’aquesta oficina que VOX
demana que es creï a Balears per fer control de productes
fitosanitaris que vénen de fora, controlar l'etiquetatge, ... però
per després tancar aquesta oficina si aconseguim que n'hi hagi
una a nivell nacional. És una manera raríssima de demanar que
s'obre una oficina perquè ja demanes que es tanqui, no?
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Després, tenc seriosos dubtes de si aquesta contaminació
hagués vingut, per dir alguna cosa, d'Estats Units, vostè hauria
redactat aquesta proposició no de llei tan entusiasta contra els
productes marroquins? Perdoni, tenc perjudicis, i no ho negaré.
Vull dir, crec que no són perjudicis personals, però tenc la
convicció que aquest mateix text amb tuberculosi de vaques o
amb hepatitis de maduixes de productes americans, vostè no
hauria presentat aquesta PNL. Però potser jo som una
malpensada i no tenc cap problema a reconèixer-ho. 

Tampoc no puc estar en contra de les peticions que vostè fa,
perquè al final crec que tots estam d'acord que s'han de millorar
els controls. No hem de permetre que ens introdueixin de cap
manera malalties, no?, tot i que jo ja he dit a diferents plenari
que per raons familiars tenc bastant coneixement del que
succeeix a Castella-Lleó i sé quin tipus de polítiques impulsen
vostès allà; que els ha estat absolutament igual el que ha passat
amb la tuberculosi bovina, que allà el ministeri va haver d'anar
a la justícia per confinar vaques malaltes, amb tot el risc que hi
havia de no posar en quarantena aquestes vaques i de
promoure, quasi quasi, que les infeccions de tuberculosi bovina
passessin als humans. 

I com que ja després d'un any ens coneixem un poc, i amb
tots els respectes del món, jo no li votaré en contra, d’acord?,
però com a màxim li faré una abstenció, perquè podria
compartir algunes coses. Però jo sé que vostè ha redactat
emocionadament aquesta PNL perquè afecta Marroc; i ho dic
amb tot el respecte del món.

Si anéssim a trillar coses més petites, tampoc no he entès
molt bé la redacció del punt 6 perquè, què signifiquen els
etiquetats que ataquen la dieta mediterrània? Jo no conec cap
etiquetat. Altra cosa és que s’amagui el vertader origen. Hi ha
moltes etiquetes, certament, que són falses, però no cal parlar
de la dieta mediterrània. Los espárragos de Navarra, que no
som mediterranis, t’ho has de mirar mil vegades perquè resulta
que estan envasats a Navarra, però vénen de la Xina. 

Bé, Sr. Rodríguez, quan veurem una PNL sobre los
espárragos de Navarra? Vull dir que..., bé, amb tot l’amor del
món, jo faré una abstenció y a otra cosa mariposa.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Per contradiccions, entenc que
no hi ha suspensió, ningú no hi està interessat, per tant, passam
al proposant, Sr. Rodríguez, quan vulgui. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sra. Presidenta. Autocrítica, yo sí hago autocrítica.
¿Lo hacemos todo bien en VOX? No, evidentemente no. El
único que lo hace todo bien para los creyentes es Dios, y
ninguno de nosotros lo es, aunque Sánchez a veces se piense
que sí, o sea que equivocarnos, nos equivocamos, por supuesto.
A veces hacemos las cosas bien, a veces muy bien y a veces
regular y a veces incluso mal. No hay ningún problema en
reconocerlo, porque somos humanos. 

También me dirán ustedes, que les tengo manía a los
alemanes, yo... mi madre nació en Berlín, le tengo mucho

cariño, pero es verdad que tengo ciertos recelos con lo que se
refiere a Alemania porque basta recordar, porque siempre la
comunidad europea parece que sirve a los intereses alemanes,
la famosa crisis de los pepinos españoles del año 2011 que al
final, después de haber prohibido la exportación de productos
agrícolas, Europa... de productos españoles con unas pérdidas
cienmillonarias, que Rusia también se apuntara al carro de
prohibir los productos españoles, bueno, al final resultó que
todo... aquellas 50 muertes por intoxicación se produjeron por
un cultivo de soja en una granja alemana y aquí pare usted de
contar.

Yo no sé qué tiene Marruecos, en Mallorca diríamos que
pareix que té cera del Corpus, porque nadie se quiere meter
con ellos, incluso el Partido Popular me ha sorprendido que los
únicos puntos que parece que no va a apoyar son aquellos
que..., diciéndolo suavemente, atizan un poquito más a nuestro
querido, amado y muy estimado vecino del sur.

Es verdad que es muy complicado, es un tema complicado,
habría que hacer muchísima educación no solo en las escuelas,
sino con campañas para que la gente consumiera producto de
temporada, para que no nos acostumbremos a tener melones
todo el año, tomates todo el año, alcachofas todo el año...
porque evidentemente estos productos tienen que provenir
muchas veces del exterior, de países con clima diferente que
pueden aportárnoslos. 

También es cierto que nuestros productos son más caros, sí,
precisamente porque tienen que obedecer a toda esta cantidad
interminable de controles, pero es que al final es lógico que el
ama de casa cuando vaya a comprar tenga que buscar el precio
que más...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible) 

... se adapte a sus bolsillos... Y ahora, como ya oigo a... que...
¿eh?...

(Se sent una veu de fons que diu “¿el ama de casa?”) 

Yo que normalmente soy el que hace la compra en casa, el
otro día perdí diez minutos de mi valioso tiempo buscando en
una gran superficie -a la que no haré publicidad- una garrafa de
5 litros de aceite de oliva que fuera de origen España, porque
empiezas a mirar la etiqueta, “envasado en España”, ¡ah!, pero
el origen... tienes que empezar a girar la garrafa, los 5 litros,
para ver que es envasado en España, pero el origen es
extracomunitario.

Otros que te ponen “origen comunitario” y abajo “y de
fuera de la Comunidad Europea” y así... levantando garrafas
pues pasé de la que estaba de oferta de 49,57, que era la que
quería comprar, tuve que gastarme casi 68 euros en encontrar
una garrafa de aceite de oliva en la que pude comprobar que su
origen era de España. No todo el mundo se puede permitir
pagar 18 euros más por 5 litros de aceite, y ese es el problema,
y ese al final es el problema. 

Nos van a reventar, porque sus precios son mucho más
baratos. Y evidentemente que se producen abusos laborales, en
Lepe y en muchísimas otras partes, pero afortunadamente este
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es un país civilizado, donde tenemos una normativa, donde hay
unas inspecciones laborales, donde los trabajadores pueden ir
a denunciar a quien abusa de ellos, cosa que no sucede en
Marruecos, y quien dice Marruecos, porque no tengo obsesión
con Marruecos, dice muchísimos otros países, incluso de
Hispanoamérica. 

Con Estados Unidos... yo le puedo asegurar que Estados
Unidos tampoco es un país que goce de mi más absoluta
simpatía  y que, por supuestísimo, si en un momento dado se
produjera un hecho similar yo no tendría ningún problema en
denunciarlo, ya gobierne Biden, ya gobierne Trump o ya
gobierne quien sea, o sea es una cuestión yo creo que de lógica. 

En definitiva, yo creo que debemos defender nuestros
productos, que la única vía de defensa es exigir a los países que
importan este tipo de productos que cumplan exactamente los
mismos estándares de calidad que tienen que cumplir los
productos españoles, ya que no les podemos imponer nuestra
legislación laboral, al menos sí les deberíamos poder imponer
nuestras legislaciones en lo que se refiere a la utilización de
productos fitosanitarios o a las condiciones de salubridad de
esos productos. 

Ese creo que sería el camino por el que deberíamos
empezar a recorrer con o sin abstención. 

Gracias, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Rodríguez. Entenc que no accepta
l'esmena del Grup PSIB-PSOE, tampoc no accepta l'esmena del
Partit Popular..., la del Partit Popular sí? Perfecte.

Idò passam a votació en dos blocs. Els proposaré a veure si
els va bé..., faríem un bloc dels punts 1, 3 i 4, i un altre bloc
dels punts 2, 5, 6 i 7. Va bé?...

(Remor de veus)

Feim aquests dos blocs, eh? Perfecte.

Passam a votar els punts 1, 3 i 4. Votam.

EL SR. SECRETARI:

1 voto a favor, 10 votos en contra y 2 abstenciones.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte. Ara passam a la votació dels punts 2, 5, 6 i 7. Amb
la transacció incorporada, sí, amb l'esmena incorporada.

Passam a votació. D’acord.

EL SR. SECRETARI:

7 vots a favor i 6 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA: 

En conseqüència, queda aprovada en els seus punts 2, 5, 6
i 7 la Proposició no de llei RGE núm. 3385/24, relativa a les
maduixes procedents del Marroc.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.

Moltes gràcies.
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